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ONBEGRENSD
IN LOGISTIEK

VerhuizingenTransport

Sinds 1918 profi teren steeds meer klanten van onze deskundigheid en vakmanschap. Of het nu gaat 

om een verhuizing om de hoek in Barneveld, een transport van Hollandse kaas naar Sicilië of 

de opslag van uw (non)-foodproduct: Van Reenen is het antwoord op uw logistieke vragen.

Warehouse



Op thema’s als milieu en migratie 
zet de partij van Baudet een 
eigen profiel neer dat velen 

aanspreekt. De regeringspartijen VVD 
en CDA kunnen het afleiden uit hoe de 
kiezer hen heeft afgestraft. En het zal ze 
ook nog niet meevallen om de kiezers die 
zodoende FvD hebben gestemd, terug 
te winnen. Het denkschema dat VVD en 
CDA op deze thema’s hanteren, vertoont 
te veel overeenkomst met dat van linkse 
partijen. Wie in hetzelfde karrenspoor 
loopt, zal moeilijk een andere koers gaan. 

WeDeRGeBOORTe
Is Baudet dan zo sterk in het uitdenken 
van nieuwe politieke visies? Hij kent de 
geschiedenis en durft te appelleren aan 
tradities en historisch besef. Daarbij blijkt 
hij vooral voort te bouwen op het klas-
sieke principe van de directe democratie 
en het culturele erfgoed van (vroeg-)
moderne ontwikkelingen in Europa. “Als 
FvD’ers weten wij dat je de metafysische 
grondslagen van het christendom niet 
hoeft te aanvaarden om toch de weder-
opstandingsgedachte als leidend motief 
van de westerse beschaving te kunnen 
aanvaarden. (…) Het idee dat iets dat dood 
was, iets dat voorgoed voorbij was weer 
tot bloei kan komen, precies dat -beste 
vrienden- is onze leidraad, is ons leidende 
motief. Het is ons levensmotto. Want wij 
zijn de partij van de wedergeboorte. Wij 
zijn de partij van de renaissance. En dat is 
wat wij willen bewerkstelligen.”

KOUDe RiLLiNG
Bij het horen van deze passage uit zijn 
rede liep een koude rilling over mijn rug. 

Wat is wederopstanding zonder het vaste 
fundament de verrijzenis van de Heere 
Jezus uit de dood? Hier wordt de persoon 
van de door God geschonken Zaligmaker 
ingeruild voor een bepaald cultureel 
erfgoed. Hier wordt Babel tegenover 
Jeruzalem gesteld. Baudet mag dan -ogen-
schijnlijk- een andere oriëntatie kiezen 
dan de gevestigde partijen, hij is net als zij 
een kind van de (Franse) revolutiegeest. 
Zij strijden voor het handhaven van een 
wereld zonder God. 

BeHOeFTe AAN WARe CHRiSTeNeN
De houdbaarheid van de wereld 
zonder God is echter werkelijk maar 
zeer beperkt. Iedere politiek die niet 
bouwt op het vaste fundament van 
de gerechtigheid die Christus heeft 
bevestigd, zal uiteindelijk niet beklijven. 
Hoe dringend heeft onze samenleving 
behoefte aan ware christenen, die door 
hartvernieuwende genade het beeld 
mogen vertonen van de Heere Jezus 
die gestorven is – maar Die nu leeft. Als 
ballingen zuchten ze onder het welver-
diende oordeel op de zonde. Tegelijk zijn 
ze pelgrims die dwars door de dood heen 
hoop hebben op een beter vaderland. 
Bijbels genormeerde politiek opent een 
realistisch perspectief!

Wederopstanding
Soms is er een politieke toespraak die veel gespreksstof oplevert.  

Op de dag van de verkiezingen voor de Provinciale Staten was dat  

de overwinningsrede van Baudet. De ‘uil van Minerva’ heeft menig 

geheugen opgefrist. En ‘onze boreale wereld’ heeft menig wenkbrauw 

doen fronsen.
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De europese verkiezingen komen er weer aan. een onderwerp waar niet alle harten 
sneller van gaan kloppen, ook niet binnen de SGP. er zijn immers redenen genoeg om 
sceptisch te zijn ten opzichte van europa. Toch is dat geen reden om zich afzijdig te 

houden. Het voorbeeld van Obadja is daarbij een lichtend voorbeeld.

Want wat doet Obadja bij Achab? Wat doet een 
man die de Heere vreest in Samaria? Wat doet 

een kind van God aan het hof?  
Het is het hof van Achab nog wel – die de 

profeten van de HEERE doodt en vervolgt, 
Achab, die de goden van de wereld dient. 

Achab, van wie we lezen dat hij meer kwaad 
deed in de ogen des HEEREN dan allen die voor 

hem geweest waren (1 Kon. 16:30), Achab, die 
zozeer de toorn van God heeft opgewekt dat de 

HEERE nu al drie jaar de regen inhoudt?! Wat 
doet Obadja bij Achab? 

De HEERE dienen; zich sterk maken voor de zaak des Heeren 
door honderd profeten uit de grijpgrage handen van Achab 
te houden. Dat kan hij alleen doen door daar te zijn waar hij 

precies op de hoogte is van de beraadslagingen en plannen van 
de koning. Zo kan hij nu de profeet Elia waarschuwen voor het 

gevaar… 

SCePSiS OVeR eUROPA
Ja, er is alle reden om sceptisch te zijn over Europa – net zo 

sceptisch als Obadja waarschijnlijk was over Achab. Maar dat 
is nog geen reden om daar niet te zijn. Net zomin als Obadja 

wegliep uit Samaria, of Daniël uit Babel, hoeft de SGP zich terug 
te trekken uit Brussel. Een man kan door God gebruikt worden 

in Samaria – ten goede van Zijn volk en knechten. En zo kan

de HEERE ook vandaag door die paar zetels 
in Brussel meer goeds uitwerken dan wij voor 
mogelijk houden. 
Want de aarde is des HEEREN, ook Brussel. En hoe 
vervallen, hoe seculier ook – Europa is ook van de 
HEERE. En niet Brussel regeert, maar Hij regeert. 
En in die wetenschap, in dat geloof kan de SGP 
ook in Brussel zijn, om daar uit te komen en op 
te komen voor de rechten van Zijn mond, de 
heilzame waarden en woorden van God. Juist 
in Europa dat zozeer gestempeld is door het 
Woord van God. 

eÉN DiNG iS NODiG
Daar is wel één ding voor nodig. Obadja kan in Samaria zijn, 
Daniël kan in Babel zijn, omdat zij de HEERE vrezen. Die vreze 
des HEEREN is het beginsel van de wijsheid, de wijsheid die we 
nodig hebben om staande te blijven, te onderscheiden tussen 
goed en kwaad en in te zien waar het op aan komt vandaag. Dat 
geldt zowel voor politici als voor stemmers. Zonder die vreze des 
Heeren worden we innerlijk uitgehold, zijn we niet bestand tegen 
de krachten en machten die zich sterk maken tegen de HEERE en 
de verleidingen die strijd voeren tegen onze ziel. We handelen 
alleen verstandig als we gehoor geven aan de oproep van God: 
“Dient de HEERE met vreze” (Ps. 2:11). Juist wie buigt, blijft staan. 
“Welgelukzalig zijn allen die op Hem betrouwen!” (Ps. 2:12b). 

“ …en Obadja was de HEERE zeer vrezende” 
1 Koningen 18:3b

Aanwezig in de vreze des HEEREN

DS. m. KLAASSeN
hoofdbestuurslid
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In de geest van Groen appelleren aan Europees geweten

Ruim 370 miljoen kiezers zullen eind mei naar de stembus gaan. Als lidstaat van de Europese 

Unie zal Nederland op 23 mei de verkiezingen organiseren voor het Europese parlement. Naast 

de nationale overheid is de Europese overheid een realiteit die van invloed is binnen de 

nationale grenzen. Willen we die realiteit? Onze lijsttrekker laat het weten. Hij pleit voor ‘een 

sterk Nederland en een bescheiden Europa’. 

Als onze SGP-kandidaat, Bert-Jan 
Ruissen, wordt gekozen, volgt  
hij de heer Bas Belder op. 

 Belder maakt vanaf juli 1999 deel uit  
van het Europees Parlement. Hij kent  
het Europees Parlement als geen ander.  
De van huis uithistoricus heeft in de 
loop der jaren internationaal de bood-
schap van Gods Woord op een geheel 
eigen wijze uitgedragen. De politieke en 
internationale verhoudingen wist hij te 
taxeren. Hij waarschuwde voor geloofs-
dwang en stond pal voor de veiligheid van 
Israël. Vanaf deze plaats wil het hoofd-
bestuur zijn waardering uitspreken voor 
de tomeloze inzet van de afgelopen twee 
decennia. De Heere gaf wijsheid, kracht 
en gezondheid. Op passende wijze hopen 
wij in partijverband afscheid te nemen. 
Het is geen sinecure voor de heer Ruissen 
om hem op te volgen. De lijsttrekker is 
geen onbekende in Europa. Hij werkte 
daar eind jaren negentig en had daarna 
als ambtenaar in Den Haag vol en zoet 
te maken met het Europese beleid. Het 
hoofdbestuur wenst hem Gods onmis-
bare zegen toe in de verantwoordelijke 
taak die op hem wacht als de verkiezingen 
leiden tot het gewenste effect. 

“NAAR De KeRN”
Samen met de ChristenUnie bereiden wij 
ons voor op de komende verkiezingen. 
Het vorige verkiezingsprogramma kreeg 
de titel mee “Samenwerking JA, Superstaat 
NEE”. De titel van het verkiezingspro-
gramma 2019-2024 luidt: “Naar de kern”. 
Beide titels vertolken ons staan binnen 
Europa. “Minder EU, graag! En grondig 
hervormd.” De wereld is echter geworden 
tot een dorp. De globalisering brengt 
landen steeds dichter bij elkaar. Neder-
land is geen eiland. Nederland is ons wel 
door Gods voorzienigheid geschonken. 
Daarom behartigen onze vertegenwoor-
digers, overeenkomstig Gods Woord, de 
belangen van Nederland in Europa en 
niet de belangen van een humanistisch 
georiënteerd Europa in Nederland. Er ligt 
ook een mondiale taak. Ingrijpende actua-
liteiten vragen de aandacht. 

eUROPABeeLD VAN GROeN 
Europa is niet van vandaag of gisteren. 
Mijn Guidocollega, Jelle Bijl, promo-
veerde in 2011 op het Europabeeld van 
Groen van Prinsterer. Uit zijn proefschrift 
blijkt dat de strijder tegen ongeloof en 
revolutie niet ‘eng nationalistisch’ dacht. 

Dat had alles te maken met zijn waar-
dering voor de christelijke wortels van 
Europa. God had het evangelie in het 
bijzonder geplant in Europa. Wie kan dat 
ontkennen? Groen typeerde die planting 
als een Goddelijke scheppingsdaad (“er 
zij licht”). Ideologieën tegen dat evan-
gelie gunde hij geen plaats in Europa. 
De Europese staten moeten, hoewel zij 
onafhankelijk van elkaar zijn, vasthouden 
aan het staatsrecht dat geworteld 
moet zijn in het christendom. De ‘valse 
beginselen van de revolutie’ van vrijheid, 
gelijkheid en solidariteit moeten worden 
bestreden. Dat is een geestelijke strijd. 
De heer Bijl betoogt: “Nationaal-christe-
lijke partijen die in de geest van Groen 
willen optreden, hebben een Europese 
verantwoordelijkheid en moeten ook 
appelleren aan het Europese geweten”. 
Die verantwoordelijkheid ligt er ook in 
2019. De strijd tegen ongeloof en revo-
lutie. Die verantwoordelijkheid kan alleen 
in afhankelijkheid van de Heere waarge-
nomen worden. 

DRS. P.A. ZeVeNBeRGeN
partijvoorzitter

5De BANieR     MEI VOORZiTTeR



door corianne nieuwenhuis 
strategisch communicatieadviseur

Onze aangewezen  
man voor Brussel: 

Bert-Jan Ruissen
In gesprek met kandidaat-Europarlementariër Bert-Jan Ruissen.  

Hij is de nummer een van de SGP en de tweede op de gecombineerde  

lijst ChristenUnie-SGP. Hij is een landbouwman met een duidelijke visie op 

Europa: kritisch op een Europese federale staat, constructief rond Europese 

samenwerking en gedreven om het christelijke geluid in Europa te laten horen. 

Geboren in Oostdijk, kort gewoond in Ede en nu al jaren 

gevestigd in Krimpen... Waarom bent u onze aangewezen 

man in Brussel?

“Laat ik beginnen met te zeggen dat ik het een bijzondere 
verantwoordelijkheid vind. Toen ik werd gevraagd of ik naar 
Europa wilde heb ik ‘ja’ gezegd, omdat we geroepen worden het 
christelijke geluid laten horen in de samenleving. Deze roeping 
gaat verder dan onze landsgrenzen. Daarbij komt dat ik tijdens 
mijn loopbaan altijd veel te maken heb gehad met de Europese 
Unie. Hierdoor neem ik dan ook behoorlijk veel internationale 
bagage mee. Belangrijker nog, door mij ervaring vind ik echt 
iets van Brussel: ik zie dat de EU het gevaar loopt toe te groeien 
naar een federale unie, een superstaat. Dit staat een goede 
Europese samenwerking in de weg.”

Een christelijke landbouwman… Hoe verhouden beide 

dimensies zich tot elkaar?

“Als christelijke politicus laat ik praktische en principiële poli-
tiek naast elkaar bestaan. Het uitdragen van mijn christelijke 
principes staat voorop en dit doordrenkt mijn politieke beslis-
singen. Door praktisch bij te dragen aan landsbestuur neem 
ik daarbij als christen verantwoordelijkheid in de samenle-
ving. Beide, praktische en principiële politiek zijn voor mij een 
Bijbelse opdracht.”

Kunt u deze opdracht ook invullen binnen een parlement 

met 751 zetels?

“Ja, want wij hebben een duidelijke eigen stem. Hoe groot je bent 
binnen de EU zegt echt niet alles. Je kunt ook als kleine partij wel 
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“ Nee, we willen geen superstaat.”
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degelijk verschil maken door samen te 
werken op een aantal speerpunten. 

Als ChristenUnie-SGP werken we binnen 
het brede verband van de ECR (European 
Conservatives and Reformists), onze 
parlementsfractie. Dit is een samenwer-
kingsverband met heel diverse partijen 
die eurokritisch zijn. Ook hebben we ons 
verbonden aan de ECPM (European Chris-
tian Political Movement). Dit zien wij als 
een soort politieke familie. De ECPM geeft 
kleur aan onze identiteit. Door in deze 
verbanden te werken en ons te richten 
op een aantal speerpunten boeken we 
resultaten. Zo heeft Bas Belder zich sterk 
gemaakt voor goede relaties met Israël. 
En onder andere dankzij de inzet van 
Peter van Dalen is er nu een speciale 
vertegenwoordiger van de EU die zich 
inzet tegen christenvervolging.”

Wat zijn uw speerpunten?

“De landbouwsector is natuurlijk belang-
rijk voor mij. Daarom wil ik actief worden 
in de landbouwcommissie. Daarnaast 
hoop ik een plek in te kunnen nemen 
in de commissie Vervoer en hiermee 
de plek van Peter van Dalen over te 

nemen. Niet minder belangrijk vind ik 
goede relaties met Israël en het steunen 
van vervolgde christenen. Omdat de EU 
over de hele wereld veel diplomatieke 
contacten heeft, biedt dit extra moge-
lijkheden om christenvervolging tegen 
te gaan. Ook heeft de EU talloze handel-
sovereenkomsten en iedere afspraak 
geeft een kans om het respecteren van 
mensenrechten aan te kaarten. Het biedt 
de kans om bijvoorbeeld afspraken te 
maken over godsdienstvrijheid, mensen-
handel en slavernij. Zo kunnen we 
schendingen beter tegengaan. Daarom 
vind ik het zo ontzettend belangrijk om 
als christenen actief te zijn in de EU.”

Om dat te bereiken, zijn de handen 

weer ineengeslagen met de Christen-

Unie?

“Ja, zoals we al jaren doen, hebben we ook 
nu weer besloten om in Europa samen 
op te trekken. Natuurlijk, we zijn twee 
verschillende partijen, maar in onze visie 
op Europa vinden we elkaar. We delen 
dezelfde christelijke normen en waarden 
en willen dit ook duidelijk uitdragen binnen 
de EU. Ook onze praktische politieke visies 
op Europa liggen dicht bij elkaar. Chris-

tenUnie is net als wij eurokritisch en zo 
hebben we met elkaar een mooi verkie-
zingsprogramma samengesteld.
Met het programma willen we twee 
dingen: aan de ene kant het belang van 
samenwerking benadrukken en tegelij-
kertijd afstand nemen van dingen die 
Europa uit laten groeien tot een super-
staat. Volgens mij is dat een kritische, 
realistische lijn. In ons pleidooi voor 
een bescheiden Europa kunnen we ons 
allebei heel goed vinden.”

Europa - Samenwerken?

“Ja, we zijn een voorstander van Europese 
samenwerking. Dit bevordert de handel 
en we willen graag een interne markt. In 
grote lijnen kun je stellen dat we samen-
werken willen beperken tot de economie 
en grensoverschrijdende onderwerpen. 
Denk bijvoorbeeld aan milieu, vervoer 
en migratie. Ook willen we investeren 
in goede informatie-uitwisseling tussen 
politie en justitie, zodat we in de EU geza-
menlijk terrorisme kunnen bestrijden.”

Europa, een superstaat?

“Nee, wij willen geen superstaat. We zijn 
tegen een verregaande ‘federalisatie’ van 

iNTeRVieW

WeRKBeZOeK HOF VAN JUSTiTie, LUXemBURG
Wie ‘Europese Unie’ hoort, denkt als eerste aan Brussel, of 
Straatsburg. Minder bekend is dat ook Luxemburg een belang-
rijke EU-instantie herbergt: het Europese Hof van Justitie. Dit 
Hof heeft de Europese integratie sterk bevorderd. Daarom 
gingen Roelof Bisschop en Bert-Jan Ruissen in gesprek met de 
drie Nederlandse rechters bij het Hof. Bezoek van een poli-
tieke partij was voor de rechters een unieke situatie. 

Er volgde een boeiende, soms spannende uitwisseling van 
ideeën over de EU. Dat is niet verwonderlijk als je bedenkt 
dat politici en rechters in een totaal verschillend universum 
leven. Een SGP-politicus heeft te maken met een, veelal 
EU-kritische, achterban. Een rechter aan het Hof zorgt daar-
entegen voor ‘de eerbiediging van het recht bij de uitlegging 
en toepassing van de Verdragen’ (art. 19 EU-verdrag). Dat 
staat losser van de maatschappelijke en politieke ontwikke-
lingen. De kunst was dus om elkaars perspectief te begrijpen 
en tot een vruchtbare gedachtewisseling te komen over een 
EU die, wat de SGP betreft, de soevereiniteit van lidstaten 
centraal stelt en zo op de lange termijn houdbaar is. Want 
het is een feit dat het Hof heeft bijgedragen aan een EU 
als ‘bovennationale rechtsorde’ die de nationale soeverei-

niteit inperkt. Dit achtten de rechters onvermijdelijk, maar 
Bisschop en Ruissen stelden daartegenover dat ‘subsidiari-
teit’ en ‘proportionaliteit’ kernprincipes zijn in het Europese 
recht. Ook stipten Bisschop en Ruissen het pulskorprobleem 
aan. Kan een techniek die aan alle Europese regels voldoet 
zomaar door een (Franse) lobby van tafel geveegd worden? 
De rechters begrepen dit zorgpunt en gaven aan dat het Hof 
inderdaad kan toetsen of procedures goed gevolgd zijn. Dit 
wordt vervolgd...

Als politicus leer je beter begrijpen hoe uitspraken van het 
Hof tot stand komen. 
Tegelijk hoorden de 
rechters welke serieuze 
bezwaren er leven. 
Dat rechters aan het 
Europees Hof daar iets 
van meekrijgen, kan 
helemaal geen kwaad...

door henri krooneman 
nr. 22 van de kandidatenlijst
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Europese visserijverkiezingen
europa is de laatste jaren op veel beleidsterreinen steeds invloedrijker 

geworden. Terecht bestaat dan de angst dat het overdragen van 
bevoegdheden naar Brussel/Straatsburg de soevereiniteit van de 

lidstaten aantast. Het schrikbeeld voor velen is dan ook een soort ‘Verenigde 
Staten van Europa’. Vandaar dat de campagneleus: “Samenwerking ja, 
superstaat nee!” precies de kern raakt van waar het ook deze verkiezingen 
weer over zal gaan. 

Een van de beleidsterreinen waarbij er ten diepste al sprake is van een 
‘Verenigde Staten van Europa’ is visserij. Europa is de plek waar het visserijbe-
leid wordt gemaakt. De ruimte voor lidstaten hierin is gemarginaliseerd tot het 
aanbrengen van punten en komma’s. Ik bedoel niet dat het volkomen onzin is 
dat visserij een Europese aangelegenheid is. Vis houdt zich niet aan nationale 
grenzen, evenals onze vissers die naast de Nederlandse wateren ook vissen 
in Britse, Noorse, Belgische en Franse wateren. Wat dat betreft hechten onze 
vissers aan het aloude principe van Hugo de Groot; ‘mare liberium’ (‘de vrije zee’).
Het ideaal van een ‘mare liberium’ is echter in rap tempo aan het verdwijnen. 
De hoeveelheid regelgeving vanuit Europa voor de visserij is dusdanig groot 
dat een vissersschip zo langzamerhand een drijvend juridisch kantoor is 
geworden. Ook het originele idee van een Europa als vredebewakend orgaan 
staat onder druk. Nationale belangen en politieke krachtsverhoudingen 
zorgen voor een emotioneel spel van politiek handjeklap.

De afgelopen periode heeft Europa zich tegenover de visserij dan ook niet van 
haar beste kant laten zien. Een dramatisch pakket aan ‘Technische Maatregelen’, 
met als onderdeel daarvan het verbod op puls, werd afgelopen periode aange-
nomen. “Een prestatie van formaat”, noemde de Spaanse parlementariër Mato 
het dat het Europees Parlement zo’n omvangrijk pakket aan regelgeving had 
aangenomen. Dat het een pakket is waarbij selectief vissen, vermindering van 
bodemberoering, betere spreiding van de vloot, CO2-reductie en brandstofbespa-
ring vakkundig de nek om zijn gedraaid, leek hen niet te deren. Europa wat ooit 
het centrum van innovatie was, heeft nu gekozen voor stilstand.
Het verbod op het gebruik van het pulstuig en de nieuwe technische maatre-
gelen zijn echter niet de enge zorg van de sector. Ook de brexit is een potentiële 
ijsberg waar de sector op vast kan lopen. Het potentiële verlies van 40% van de 
visgronden is een enorme aderlating. Het is voor de visserij dan ook van wezen-
lijk belang dat de toegang tot de Britse wateren overeind blijft. Waar andere 
professies eventueel een uitwijkmogelijkheid hebben, bestaat deze voor de 
visserij niet. Daar komt bij dat de hele discussie over klimaat en milieu soms nog 
sneller opwarmt dan de aarde in de heftigste voorspellingen zou doen. 

Het bovenstaande maakt duidelijk wat de 
zorgen voor de visserij zijn. En juist vanwege 
die zorgen zijn de aanstaande verkiezingen 
voor het Europees Parlement van 23 mei zo 
belangrijk. Het is onze beurt om op te staan 
voor de Europarlementariërs die de afgelopen 
periode, soms tegen beter weten in, voor ons 
zijn opgestaan. Zij verdienen onze steun om 
in Europa een christelijk en nuchter geluid te 
laten horen!

Een kanttekening bij een belangrijk onderwerp voor de komende verkiezingen door Nathanaël 
Middelkoop. Hij is belangenbehartiger bijVisNed en kandidaat 17 op de lijst voor CU-SGP.

KANTTeKeNiNG

Europa, waarbij de soevereiniteit bij de 
EU ligt. We zijn namelijk geen culturele 
eenheid en we willen geen Europees 
leger, geen Europees onderwijsbe-
leid, geen Europese belastingen, geen 
bemoeienissen van Brussel met onze 
pensioenen. De dingen die raken aan 
het wezen van een land, de dingen die 
onze identiteit bepalen, dat kunnen en 
willen we zelf regelen. Een belangrijke 
toevoeging: we willen ook niet dat de EU 
iets vindt van huwelijk en gezin, dat is iets 
wat de lidstaten regelen.”

Gaan op Europees niveau de handen 

ook ineen met Forum voor Democratie?

“Hoe de hazen gaan lopen, weten we pas 
na de verkiezingen op 23 mei, maar we 
willen niet bij voorbaat de deur dicht-
doen voor het Forum voor Democratie. 
Wij hebben natuurlijk op het eerste 
gezicht best wat overeenkomsten met 
deze partij. Ook zij zijn eurokritisch en 
het lijkt er nu zelfs op dat ze niet meer zo 
fel voor een ‘nexit’ gaan. Ik vind overigens 
wel dat het wisselen van standpunten het 
moeilijk maakt om te begrijpen wat ze nu 
écht willen.

Als SGP zullen we altijd proberen samen 
te werken met iedereen waar dit kan, 
ook met Forum voor Democratie. Op 
principieel vlak kunnen we elkaar echter 
niet vinden. Zij zijn duidelijk geen christe-
lijke partij. Dat zie je bijvoorbeeld in Den 
Haag in hun standpunt ten aanzien van 
abortus en ook in Brussel zullen we dit 
merken.”

Staat de samenwerking met Christen-

Unie hierdoor op losse schroeven?

“Zeker niet, er is ons veel aan gelegen bij 
elkaar te blijven. Al jaren geleden hebben 
we met de ChristenUnie afgesproken 
om samen op te trekken in Brussel. Die 
afspraak en de band tussen onze partijen 
is waardevol voor ons. Gezamenlijk 
zoeken we naar een fractie waar we 
onderdak kunnen vinden. Essentieel is 
dat we binnen deze fractie ons christe-
lijke geluid kunnen laten horen en dat we 
ruimte krijgen voor onze constructieve, 
eurokritische houding.”
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door kees van der staaij

De opkomst voor de Euro-
pese verkiezingen is bij alle 
partijen lager dan bij verkie-

zingen voor bijvoorbeeld de Tweede 
Kamer. Ook SGP-stemmers laten 
het nog weleens afweten. Brussel en 
Straatsburg staan nu eenmaal verder 
af van de burger. Bovendien is er 
veel kritiek op de macht die Europa 
opeist. De SGP is een van de weinige 
partijen die zich van meet af aan princi-
pieel heeft verzet tegen overdracht van 
nationale bevoegdheden aan Brussel.

SAmeNWeRKiNG JA, SUPeRSTAAT Nee
Veel kritiek op Brussel snijdt hout. Daar 
hebben ook SGP-Europarlementariër 
Bas Belder en zijn voorganger Leen van 
der Waal nooit een geheim van gemaakt. 
Maar tegelijkertijd hebben ze laten zien 
hoe waardevol het optreden van een 
kleine fractie is. Denk bijvoorbeeld aan 
het steunen van vervolgde christenen, 
het opkomen voor Israël en het tegen-
gaan van antisemitisme. 
Het is goed om te zien hoe SGP’er 
Bert-Jan Ruissen enthousiast klaarstaat 
om in dit spoor verder te gaan en zich 

in te zetten voor een christelijk geluid in 
Europa. Om het mogelijk te maken dat 
onze Bert-Jan naast lijsttrekker Peter van 
Dalen mag aanschuiven, is uw en jouw 
stem echt nodig! 

Kritiek op Europa is geen goede reden om 
thuis te blijven. Integendeel, dan geef je juist 
meer ruimte en meer invloed aan partijen 
als D66 en Groen Links die streven naar een 
‘Verenigde Staten van Europa’. Christen-
Unie-SGP laten een heel ander geluid horen: 
samenwerking: ja!,  maar superstaat: nee! 

VeRSCHiL mAKeN
Maken die paar zetels van Christen-
Unie-SGP in het Europees Parlement 
wel echt het verschil? Het is waar, in zo’n 
groot parlement (751 leden) is het maar 

een klein aantal. Jarenlang moest 
er tegen de politieke hoofdstroom 
in gepleit worden voor minder 
Brusselse bemoeizucht. Maar juist 
de afgelopen jaren zien we dat er 
een steeds krachtiger wordende 
tegenstroom zichtbaar is geworden. 
In allerlei Europese landen zien we 
burgers die duidelijke grenzen willen 

stellen aan de Europese Unie en meer 
ruimte willen voor nationale keuzes. 

Er is altijd volop reden om ons eigen 
christelijke geluid te laten horen en 
Europa erop aan te spreken haar chris-
telijke wortels niet te vergeten, maar 
juist te waarderen. Getuigend spreken 
en praktisch handelen is altijd en overal 
onze opdracht. Laat de Bijbel ons boven-
dien ook niet steeds weer zien dat we het 
niet van het getal moeten verwachten? 
Onder Gods zegen kon een Gideons-
bende veel uitrichten. 
Laat dat een krachtige aansporing zijn 
om het niet te laten bij het uitbrengen 
van een stem, maar juist om ook te 
bidden om ons politieke werk in Europa 
tot een zegen te stellen. 

Op donderdag 23 mei zijn er verkiezingen voor het europees Parlement. Laat geen stem onnodig verloren gaan.  
Stem voor een christelijk geluid in europa!

Ga stemmen!
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KONINKLIJK ONDERSCHEIDEN
Johan de Haan, Nunspeet
Bij de lintjesregen van 2019 heeft Johan de Haan een 
koninklijke onderscheiding ontvangen. Mede vanwege 
zijn jarenlange inzet als secretaris en later als voor-
zitter van kiesvereniging Nunspeet-Hulshorst werd hij 
benoemd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau.

Huig van Barneveld, Bunschoten
Bij de lintjesregen is de voorzitter van SGP-Bunschoten 
benoemd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau. Onder 
meer voor zijn bestuurswerk in Bunschoten, maar ook 
voor zijn werk voor de commissie Ruimte, heeft hij 
deze onderscheiding opgespeld gekregen.  

Ben Engberts, Vriezenveen
Al vanaf 16-jarige leeftijd is Engberts actief voor de SGP. 
Sinds die tijd was hij onder meer secretaris en later 
voorzitter van de studievereniging, lid van de steunfractie 
en vanaf 1998 was hij raadslid. Vanaf 2012 tot 2018 was 
hij wethouder in de gemeente Twenterand. De huidige 
wethouder van Oldebroek is vanwege al zijn inspanningen 
gedecoreerd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau.

Gijs van Leeuwen, Houten
Het is al even geleden, maar nog niet te laat om te 
memoreren dat de oud-fractievoorzitter van de Provin-
ciale Staten van Utrecht, bij zijn afscheid in november, 
ook een onderscheiding heeft gekregen. Van Leeuwen 
heeft een lange staat van dienst, die al in 1989 begon 
met het commissielidmaatschap van de gemeenteraad 
van Houten. Daarna volgenden nog het raadslidmaat-
schap aldaar en vanaf 2015 werd hij lid van de Provin-
ciale Staten. De huidige wethouder van Zaltbommel is  
benoemd tot Lid in de Orde van Oranje-Nassau.

De SGP feliciteert de decorandi van harte met hun onderscheiding!

Belangrijke data 
deze maand

18 mei

De jaarlijkse partijdag wordt vandaag 
gehouden. Iedereen die zich heeft 
aangemeld, is van harte welkom in 
Nieuwegein!
Bent u niet in de gelegenheid om 
te komen? Het middagdeel van het 
programma zal ook live uitgezonden 
worden via ons YouTubekanaal: 
youtube.com/FractieSGP

23 mei

Vandaag zijn de verkiezingen voor het 
Europees Parlement. 
Benodigdheden: stempas en identi-
teitsbewijs.

27 mei

De Eerste Kamerleden worden vandaag 
gekozen door de Provinciale Statenleden.
Wordt het er een, of blijven het er twee, 
dat is de vraag.

Rondom de uitgave van deze editie van De Banier, gedenken we twee konink-
lijke verjaardagen: koning Willem-Alexander mocht op 27 april 52 jaar worden en 
koningin Máxima hoopt op 17 mei, Deo volente, 48 jaar oud worden. 

De SGP wil hen van harte feliciteren met hun verjaardagen. We wensen ons koninklijk 
paar en de hunnen Gods onmisbare zegen toe voor hun persoonlijk en ambtelijk leven. 
Het randschrift van de twee-euromunt omlijst het portret van onze koning met de wens 
“God zij met ons”. Aangepast aan deze gelegenheid, is onze wens: God zij met hen.

Koninklijke verjaardagen
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FOTOVeRANTWOORDiNG
Pagina 1: Bert-Jan Ruissen \ beeld Anne Paul Roukema
Pagina 7, 9 en 31: beeld Anne Paul Roukema
Pagina 12a: beeld Rijksvoorlichtingsdienst, koninklijkhuis.nl
Pagina 27: beeld voorpagina The Sun
Pagina 28: beeld 123rf.nl

De redactie heeft geprobeerd de rechten van het beeldmateriaal zo 
veel mogelijk te regelen. Als u meent dat uw materiaal zonder vooraf-
gaande toestemming is gebruikt, verzoeken wij u om contact met ons 
op te nemen via debanier@sgp.nl. 

mAANDAG 20 mei

Europese verkiezingen
www.eurofractie.nl 
Regioavond Zeeland
Peter van Dalen en Bert-Jan Ruissen
20.00 uur (Inloop 19.30 uur)
Yerseke, Lepelstraat 7a
eurofractie.nl 

DiNSDAG 21 mei 

Europese verkiezingen
Gebedsbijeenkomst
19.30uur
Lunteren, Oranjestraat 31, geb. GK
eurofractie.nl 

WOeNSDAG 22 mei

Europese verkiezingen
Jongerenevent
Ardjan Boersma, Henri Krooneman e.a.
Inloop 19.30
Aanvang 20.00
Barneveld, Stationsweg 6, Kasteel De Schaf-
felaar
eurofractie.nl 

WOeNSDAG 22 mei

Tijdrede pkv Maartensdijk-De Bilt
Ds. J.M.D. de Heer
19.30 uur
Maartensdijk, Dorpsweg 40, Dorpskerk

WOeNSDAG 3 JULi

Tijdrede Zwartewaterland
Ds. W. Mouw 
Genemuiden, Taghof, 3, geb. GG

WOeNSDAG 17 JULi

Tijdrede kiesvereniging Putten
ds. M. van Sligtenhorst
19.30 uur
Putten, Waterweg 32, geb. Stenenkamer

WOeNSDAG 28 AUGUSTUS

Tijdrede
ds. J.M.D. de Heer
19.30 uur
Zwijndrecht, Burg. Jansenlaan 37, geb. GG

NB: voor alle in dit blad genoemde data geldt: ‘Deo volente’.
 
De laatste Banier voor de zomervakantie verschijnt op donderdag 27 juni 2019. De kopij 
kan tot en met dinsdag 11 juni bij het partijbureau worden ingestuurd. U kunt zich richten 
tot J.S. (Sjon) van der Ree Doolaard via debanier@sgp.nl.
De daaropvolgende Banier zal op 12 september verschijnen.

AGENDA ReDACTie 
drs. P.A. Zevenbergen en 

drs. J.W. van Berkum 
(hoofd redactie),  

J.S. van der Ree Doolaard 
(eind redacteur), 

mw. C. Nieuwenhuis MA,  
drs. J.A. Schippers, N. Bakker en 

M. de Bruyne

ReDACTieADReS 
Partijbureau, Dinkel 7,  

3068 HB Rotterdam 
T 010 - 720 07 70 

E debanier@sgp.nl 
I www.sgp.nl

DiReCTeUR PARTiJBUReAU 
drs. J.W. van Berkum 

T 010 - 720 07 70 
E jwvanberkum@sgp.nl

mANAGemeNTASSiSTeNTe 
mw. A.C. Weerheim 

T 010 - 720 07 70 
E acweerheim@sgp.nl

ADmiNiSTRATeUR 
mw. M. Westerhout en 

mw. drs. S. Paul 
T 010 - 720 07 70 

E mwesterhout@sgp.nl

AFDeLiNG COmmUNiCATie,  
VOORLiCHTiNG eN VORmiNG (CVV) 

 W. Goudriaan, V. Holleman, 
mw. C. Nieuwenhuis MA, 
J.S. van der Ree  Doolaard  

en mw. R. Roos 
T 010 - 720 07 75  

E voorlichting@sgp.nl

WeTeNSCHAPPeLiJK iNSTiTUUT 
drs. J.A. Schippers (directeur) en 

dr. J.O van de Breevaart  
T 010 - 720 07 85, 

E wi@sgp.nl

SGP-JONGeReN 
N. Bakker en mw. C.W. Pors 

T 010 - 720 07 80  
E beleidsadviseur@sgpj.nl

eeRSTe KAmeR 
P. Schalk en mr. D.J.H. van Dijk  

Binnenhof 22,  
2513 AA Den Haag 
T 070 - 312 92 00 

TWeeDe KAmeR 
mr. C.G. van der Staaij,  

dr. R. Bisschop en ir. C. Stoffer  
Postbus 20018, 2500 EA Den Haag 

T 070 - 318 30 45 
E sgp@tweedekamer.nl

eUROPeeS PARLemeNT 
drs. B. Belder 

T 06 - 224 579 15 
E b.belder@planet.nl 
I eurofractie.sgp.nl

STiCHTiNG VORmiNGS ACTiViTeiTeN 
OOST-eUROPA 

C.W. Kodde   
voe@sgp.nl

VORmGeViNG 
DTP studio  

De Groot - grootsgedrukt.nl

LeDeNADmiNiSTRATie 
mw. H. Neeleman en  
mw B.B. van der Elst 

E administratie@sgp.nl

Opzegging van lidmaatschap of 
abonnement dient schriftelijk te 

geschieden voor 1 december.

ADVeRTeReN 
Voor  advertentiemogelijkheden en 
tarieven kunt u contact  opnemen 

met Novente: 
wdankers@novente.nl
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Verbod pulsvisserij aan- 
vechten bij Europees Hof
Tijdens het bezoek aan het hof in 
Luxemburg maakte Bisschop van 
de gelegenheid gebruik om te infor-
meren naar de mogelijkheid om het 
pulsverbod aan te vechten. Bisschop: 
“Daarbij begreep ik dat zo’n procedure 
gewoon mogelijk moet zijn. Dus ik zou 
zeggen: ‘kabinet, waar wachten we nog 
op?’ We moeten dit onterechte verbod 
zo snel mogelijk laten toetsen. Laten 
we alle mogelijkheden voor onze puls- 
vissers benutten!’”

Pamflet voor het Europese Hof 

Om de motie over de ‘ever closer union’ 
kracht bij te zetten, reisden Bisschop en 
kandidaat-Europarlementariër Bert-Jan 
Ruissen, af naar Luxemburg. Zij overhan-
digden de Nederlandse rechters aan het 
Europese Hof een pamflet met zeven 

voorstellen voor een hervormde EU. Zo wil 
de SGP grenzen stellen aan EU-verdragen, 
meer initiatief en bevoegdheden bij de 
lidstaten leggen, EU-regels schrappen en 
dat de EU geen inbreuk kan maken op het 
leven, het huwelijk en het gezin. 

Herdenking Armeense Genocide 

Op 24 april was bij de Armeens Apostolische Kerk in Amsterdam 
een herdenking van de Armeense Genocide. Kees van der 
Staaij sprak de aanwezigen toe: “We hebben ten diepste geen 
woorden om te kunnen vertellen hoe erg het kwaad van deze 
genocide was. Een doelbewuste, stelselmatige afslachting van 
het Armeense volk. Dat mag niet verzwegen worden.”

Van katoen
Op 11 april was Chris 
stoffer precies 1 jaar 
lang Kamerlid voor de 
SGP. Volgens de bena-
mingen van jubilea is 
dat een jubileum van 
katoen.

Kind is de dupe van te veel ouders
Kees van der Staaij waarschuwt het buitenland voor een nieuw 
‘exportproduct’ uit Nederland: het meerouderschap. Daarbij 
zouden gezinsconstructies mogelijk gemaakt worden met wel drie 
of vier ouders. “Hoe meer ouders er zijn, hoe meer meningen en 
hoe meer kans op conflicten. Dit leidt tot chaos in familierelaties. 
En het kind is straks de dupe”, vreest de SGP-voorman. “Elk kind 
is uiteindelijk het meest gebaat bij één vader en één moeder.”

Motie tegen ‘ever closer union’ aangenomen
De SGP en de SP dienden samen een 
motie in om de zinsnede ‘ever closer 
union’ uit de Europese verdragen te 
schrappen. Die drie woorden vormen 
een belangrijke basis voor de toene-
mende Europese eenwording. Dat is 

een kant die de SGP niet op wil. Roelof 
Bisschop was daarom blij dat zijn motie 
werd aangenomen. “Met dank aan SP, 
PvdD, 50PLUS, VVD, CDA, CU, PVV en 
FvD,” reageerde hij. “Stop het gedwongen 
streven naar een steeds hechtere unie.” 

De motie deed veel stof opwaaien in 
politiek Den Haag. Bij D66, maar ook bij 
sommige VVD’ers en CDA’ers, bestaat 
de vrees dat het de Europese eenwor-
ding stopt. Voor de SGP is dat juist een 
aanmoediging om door te gaan.

Vliegend tuig 
Landelijke dagbladen kopten dat er een 
zorgelijke stijging is van het aantal inci-
denten door wangedrag op Europese 
vluchten. Chris Stoffer wil dat mensen zich 
gedragen. “SGP wil af van het vlieg-tuig”, liet 
hij weten op zijn twitteraccount. 

Prostitutiebeleid is een flop
Meer dan 40.000 actievoerders -vooral 
jongeren- ondertekenden een petitie 
van Exxpose om het kopen van seks 
strafbaar te stellen. Kees van der Staaij 
reageerde enthousiast: “Van harte steun 
voor dit uitstekende initiatief. Seks is geen 
handelswaar. Het prostitutiebeleid in 
Nederland is een flop. Kabinetten beloven 
al jaren om maatregelen te nemen tegen 
de misstanden, maar de praktijk is einde-
loos getreuzel. We moeten nu eens echt 
doorpakken. Het is net als met #MeToo, 
hier gaat wat veranderen!”
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Hét christelijke geluid in Europa

De SGP is sinds enkele jaren aangesloten bij de European Christian Political Movement 
(ECPM). Wat doet deze organisatie precies? En waar staat zij voor? Een gesprek met 
Auke Minnema en Leo van Doesburg, werkzaam voor ECPM als respectievelijk algemeen 
directeur en hoofd Europese Zaken.

door ardjan Boersma 
nr. 27 van de kandidatenlijst
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Kennismaking met de European Christian Political Movement

ECPM werd opgericht in 2005. Vijf jaar 
later volgde officiële erkenning als 
Europese politieke partij. Op dit moment 
is ECPM actief in 17 Europese landen 
en zijn er meer dan 60 nationale parle-
mentariërs en zes Europarlementariërs 

bij ECPM aangesloten. Ook heeft ECPM 
enkele leden in de Parlementaire Assem-
blee van de Raad van Europa.  Verder 
heeft ECPM een jongerenorganisatie 
(ECPYouth) en een wetenschappelijk 
instituut (Sallux). 

Waar staat ECPM voor?

Minnema: “ECPM is gebaseerd op 
Bijbelse, christelijke waarden. Daarin 
proberen wij te laten zien dat wij er zijn 
voor alle burgers. Concreet zet ECPM zich 
in voor een Europa waar de menselijke 

Bert-Jan Ruissen spreekt bij de ECPM.



waardigheid wordt beschermd. We zijn 
voor een economie die dienstbaar is 
aan mensen en goed voor de schepping. 
We streven naar gezonde families en 
huwelijken en vechten tegen uitbuiting 
van vrouwen in prostitutie en mensen-
handel. We staan voor vrijheid, veiligheid 
en stabiliteit. Ten slotte pleit ECPM voor 
grondige hervorming van de Europese 
Unie en het behoud van de christelijke 
cultuur.”
Van Doesburg: “ECPM vormt een 
netwerk van politici van verschillende 
christelijke geloofsovertuigingen, die 
elkaar echter vinden in dezelfde Bijbelse 
waarden. We worden in Brussel en 
Straatsburg de enige expliciet christelijke 
Europese partij genoemd.”

Waren er momenten dat de Europarle-

mentariërs van ECPM er echt toe deden? 

Minnema: “Jazeker. Onder leiding van 
Bas Belder werd in het Europees Parle-
ment een werkgroep voor menselijke 
waardigheid weer actief. Deze werkgroep 
heeft als basis dat ieder mens geschapen 
is naar Gods beeld en gelijkenis en 
dat het leven daarom van het begin 
tot het eind beschermd moet worden. 
ChristenUnie-SGP-parlementariër Peter 
van Dalen, is de vicevoorzitter van een 
werkgroep die zich bezighoudt met gods-
dienstvrijheid. Vanuit deze functie heeft 
hij aandacht gevraagd voor de vervolging 
van christenen. Ook is er vanuit ECPM 
veel gedaan om de situatie van chris-
tenen in Noord-Syrië onder de aandacht 
te brengen van de Europese politiek. 
Verder organiseerden ECPM-Europarle-
mentariërs belangrijke conferenties over 
het nut van samenwerking tussen Israël 
en de EU, onder andere op het gebied 
van veiligheid en innovatie. In het kielzog 
hiervan ontstonden goede contacten 
tussen leden van de Israëlische Knesset 
en leden van het Europees Parlement.”

Wat was in de afgelopen jaren een 

hoogtepunt?

Van Doesburg: “In de Raad van Europa 
werden door onze leden verschillende 
rapporten ingediend die werden aange-
nomen, onder andere over de toene-
mende intolerantie in Europa ten aanzien 
van christenen en de overseksualisering 

van de Europese maatschappij. Ik zie ook 
de groei van ECPM als een hoogtepunt. 
In 2014 hadden we twee Europarlementa-
riërs en nu hebben we er zes!”

Wat waren dieptepunten? 

Minnema: “Het is altijd weer een diepte-
punt als je merkt dat er een grote meer-
derheid van het Europees Parlement 
voor abortus is, tegen gezinswaarden is 
en vijandig staat ten opzichte van Israël. 
Toch geef ik de moed niet op. Voor 
euthanasie is in het Europees Parlement 
nog geen draagvlak en als het gaat om 
prostitutie zien we positieve ontwikke-
lingen. Dat laat meteen weer het belang 
van onze aanwezigheid daar zien.”

Hoe kijkt u naar de toekomst van ECPM? 

Minnema: “We hopen en bidden dat het 
netwerk blijft groeien en de samenwer-
king intensiever wordt. Mijn belangrijkste 
doel is dat mensen ECPM blijven zien als 
dé vertegenwoordiger van het christelijke 
geluid in Europa. Ik hoop dat we mensen 
aan ons binden die worden gerespecteerd 
om hun betrouwbaarheid en kennis van 
zaken. We hopen door te groeien tot een 
stabiele partij. Ik streef er ook naar dat 
onze politieke invloed groeit, door de 
juiste mensen op de juiste plekken in de 
Europese politiek terecht laten komen. 
Ten slotte willen we parlementariërs en 
Europarlementariërs blijven voorzien van 
goede informatie en beleidsadviezen met 
betrekking tot onze kernwaarden. We 
trekken hierin uiteraard samen op met 
organisaties en internationale experts die 
deze waarden delen.”

Is er toekomst voor zo’n onversneden 

christelijk geluid?

Van Doesburg: “Ik maak me zorgen over 
de toegenomen hardheid in de debatten 

over de medisch-ethische onderwerpen 
of de definitie van het huwelijk. Hierbij 
wordt er actief geprobeerd om christe-
lijke organisaties en politieke partijen 
zoals de SGP, maar ook ECPM, neer te 
zetten als intolerant en religieus fana-
tiek. Er zijn al verschillende rapporten 
uitgebracht waarin samenzwerings-
theorieën om christelijke organisaties 
heen gesponnen worden. Men probeert 
hiermee de christelijke stem te laten 
zwijgen, of te zorgen dat hij niet serieus 
genomen wordt. Soms worden er ook 
zaken doorgedrukt zonder erover te 
debatteren.”

Is er een voorbeeld van dat  

‘doordrukken’?

Van Doesburg: “Een voorbeeld is de 
zogenaamde ‘Conventie van Istanbul’. 
Dit verdrag was bedoeld om huishou-
delijk geweld tegen vrouwen tegen te 
gaan. Dat is heel goed natuurlijk. Maar 
het stuk bevatte ook passages waarin 
werd beweerd dat iemands geslachte-
lijke identiteit niet wordt bepaald door 
de natuur, maar een sociale constructie 
is. En dat je dus zelf kunt bepalen welke 
genderidentiteit je aanneemt. Zo komt 
er via zo’n verdrag sluipenderwijs een 
nieuwe definitie van genderidentiteit 
in Europese documenten. Het komt 
steeds vaker voor dat deze tactiek wordt 
gebruikt: Rapporten en verdragen waar 
niets mee mis is, worden aangevuld 
met artikelen die wel de verkeerde kant 
op gaan. Zo wordt op dit moment in 
allerlei rapporten een artikel toegevoegd 
over het recht op abortus. We moeten 
daarom altijd waakzaam blijven. Daarom 
is het belangrijk dat er altijd Europarle-
mentariërs zullen zijn die vanuit heldere 
christelijke waarden meedoen aan het 
publieke debat!”
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Zit de SGP nu in de eCR, of in de eCPm?
De fractie in het EP waar de ChristenUnie-SGP lid van is, heet de ECR. De 
ECPM staat daar los van. Je kunt én van de ECR én van de ECPM lid zijn. 
Daarbij kun je ook vanuit andere politieke lagen lid zijn van de ECPM. Zo 
kan een regionaal of nationaal politicus ook lid zijn van de ECPM. De ECPM 
is dus geen fractie in het Europees parlement.
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Europees Parlement 1979-2014

1979 1984 1989 1994 1999 2004 2009
stemmen (linkeras) 189022 275786 309060 322793 309612 279880 310540
percentage (rechteras) 3,3 5,2 5,9 7,8 8,7 5,9 6,8

1979 SGP en GPV op aparte lijsten, hier bij elkaar geteld, geen zetels
vanaf 1984 SGP, GPV en RPF
vanaf 2004 ChristenUnie en SGP
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Historisch verloop CU-SGP bij EP-verkiezingen 1979-2014

stemmen (linkeras) percentage (rechteras)

Hier ziet u in een grafiek het verloop van de stembusuitslagen 
voor de combinatie van SGP, GPV en RPF (vanaf 2004: Chris-
tenUnie-SGP). In 1979 deden SGP en GPV apart mee: dat bleek 
kansloos, omdat voor een zetel in het EP zo’n 225.000 stemmen 
nodig waren. In 1984 werd SGP’er ir. L. van der Waal gekozen 
op een gezamenlijke lijst. Door een dalende opkomst en een 
stijgend stemmental werd in 1994 ook GPV’er dr. J. Blokland 
gekozen. In 1999 behaalden de protestants-christelijke partijen 
zelfs drie zetels. Nederland had toen 31 zetels in het EP en de 
opkomst lag rond de 30 procent.

In 2004 moest de derde zetel weer ingeleverd worden. Paul van 
Buitenen wierf met zijn partij Europa Transparant nogal wat 
stemmen uit evangelische kring. Het scheelde toen maar een 
haar of in plaats van Bas Belder was een PvdA’ster in het EP 
gekozen. In 2014 behaalden CU en SGP bij de Europese verkie-
zingen het hoogste stemmental ooit: bijna 365.000. Met nog 
tien procent meer was een derde zetel behaald. Is dat onrea-
listisch? Nee, want bij de laatstgehouden Tweede Kamerverkie-
zingen in 2017 stemden ruim 575.000 mensen op ChristenUnie 
of SGP. Er is dus kiezerspotentieel genoeg!

VAANDeLVLUCHT
Maar waarom zou je gaan stemmen voor de leden van het 
Europees Parlement? Die vraag werd eind jaren 1970 ook al 
opgeworpen, zeker in SGP-kring. Voor het tijdschrift Zicht heb 
ik de argumenten die bij deze interne partijdiscussie werden 
aangevoerd op een rijtje gezet. Ik noem er hier een paar. 
Een deel van de SGP’ers vond dat de partij niet moest meedoen 
aan de Europese verkiezingen, omdat dit klopte met haar afwij-
zende standpunt over Europese staatsvorming. Het hoofdbe-
stuur van de SGP stelde zich daar lijnrecht tegenover: Nu er een 
mogelijkheid komt om tegen dat streven naar een Europese 
staat stelling te nemen ‘zouden wij vaandelvlucht plegen en 
de banier bezoedelen, wanneer wij een mogelijke plaats niet 
zouden innemen’. Klare taal!
In het heetst van de strijd gebruikten tegenstanders ook de 
oneliner: “We zijn Staatkundig Gereformeerd, niet Europees 
Gereformeerd”. Voor een ogenblik waren ze blijkbaar vergeten 
dat de berijmde psalmen die zij zo graag zongen hun bakermat 
in Straatsburg en Genève hebben. Zonder de Europawijde 
beweging van de Reformatie zou er niet eens zo’n unieke poli-
tieke partij als de SGP in Nederland zijn opgericht.

Voor de negende keer zijn er verkiezingen voor de leden van het europees Parlement (eP). De SGP 
doet daar op donderdag 23 mei samen met de ChristenUnie weer aan mee. Bij de verkiezingen in 

2014 behaalde de CU-SGP-combinatie een flinke stemmenwinst. Zet die lijn zich voort?

door jan schippers 
lijstduwer

Vóór een christelijk 
geluid in Europa
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eeN GRONDiG HeRVORmDe eU
Van Calvijn en zijn directe volgelingen hebben we trouwens 
een heel belangrijk en eenvoudig bestuurlijk principe geleerd: 
waar macht is, moet je deze zoveel mogelijk spreiden en stevig 
controleren. Als gevolg van de zonde is concentratie van macht 
erg risicovol. Daarom verzetten SGP en ChristenUnie zich tegen 
een Europese superstaat. Zij willen de Europese Unie grondig 
hervormen, zodat de lidstaten weer aan het roer zitten en niet 
de Europese Commissie. Het Europees Parlement moet voor 
alles een alerte waakhond zijn: goed opletten of de voorge-
stelde Europese regelgeving wel nodig is, en zo ja, of die wel 
rechtvaardig is. Krijgen de lidstaten voldoende ruimte om deze 
uit te kunnen voeren? We willen geen bureaucratische romp-
slomp en al helemaal geen ideologisch keurslijf. Stel u voor dat 
zich ongewenste zaken voordoen, zoals antisemitisme, vervol-
ging van christenen wereldwijd of ondermijning van huwelijk en 
gezin. Juist dan is het nodig om een christelijk geluid in Brussel 
en Straatsburg te laten horen. Ter illustratie geef ik vijf voor-
beelden:
1.  Van meet af aan hebben CU-SGP stelling genomen tegen het 

(kandidaat)lidmaatschap van Turkije, omdat dit land gestem-
peld is door de islam en daardoor moeilijk verenigbaar zal 
zijn met de joods-christelijke en democratische tradities van 
de Europese landen.

2.  Met wijzigingen in de Europese begroting heeft Van der Waal 
eraan bijgedragen dat Nederland ook werk ging maken van 
palliatieve pijnbestrijding. De Nederlandse regering hield 
steeds de boot af omdat zij koos voor het legaliseren van 
euthanasie.

3.  In juli 1997 diende Blokland twee wijzigingen in op een reso-
lutie over commerciële communicatie in de interne markt. De 
eerste was dat reclame niet mag aanzetten tot discriminatie 
en het tweede dat deze niet kwetsend voor godsdienstige 
gevoelens noch aanstootgevend mag zijn. Bijzonder was dat 
de eerste wijziging slechts twee tegenstemmen kreeg en de 
tweede met twee stemmen verschil werd aanvaard.

4.  In oktober 2000 citeerde een EP-lid in een debat over voed-
selveiligheid Feuerbachs uitspraak “Der Mensch ist was er 
isst”. Blokland zette daar de wijze uitspraak van de Heere 
Jezus tegenover: De mens wordt niet verontreinigd door wat 

er via zijn mond binnenkomt, maar door wat uit zijn mond 
komt. (Mar. 7:15-23)

5.  In juli 2003 voerde Rijk van Dam het woord over ‘gender 
budgeting’. Hij bekritiseerde deze benadering: God heeft de 
mens als man en vrouw geschapen, een twee-eenheid die 
elkaar aanvult. “Helaas zijn de harmonieuze verhoudingen 
grondig verstoord, omdat de mens God en Zijn gezag niet 
erkent maar zelf autonoom heer en meester wil zijn. Voor 
deze oerwaarheid is in de gelijkheidsideologie geen plaats. 
Daardoor stijgt zij niet uit boven het jaloeziebevorderende 
conflictmodel waar het gaat om de verdeling van de macht 
en van het geld.”

NOG ÉÉN KeeRTJe UiT UW STOeL
Uw stempas is al bezorgd. Maak daar gebruik van. Voorkom dat 
door uw nalatigheid in plaats van een vertegenwoordiger van 
CU-SGP iemand van een andere partij gekozen wordt. U hebt 
toch ook voor de leden van de Tweede Kamer, de gemeente-
raad, de Provinciale Staten en het waterschap gestemd? Kom 
dan nog één keertje uit uw stoel! Want in Europa staat er voor 
christenen veel op het spel. Laat het dus niet gebeuren dat er 
zonder u over u wordt beslist.
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BRUSSeL, 
LeeR VAN BReXiT!

Een poosje geleden reed een grote Mercedes door de straten van  

Berlijn naar het kantoor van Angela Merkel. Op de achterbank zat  

Theresa May die op bezoek ging bij haar Duitse collega. De auto stopte en 

een beveiliger wilde de achterdeur openen. Wegens een vergrendeling lukt 

dat niet. Voor de camera’s van de verzamelde wereldpers zat de Britse 

regeringsleider opgesloten op de achterbank en kon zij er niet uit. De 

vergelijking met brexit was gauw gemaakt: Engeland wil eruit, maar ze 

slagen er niet in.

De vergelijking is grappig en tragisch tegelijk: na jarenlang 
getouwtrek tussen Brussel en Londen lijkt de brexit verder weg 
dan ooit. Voor het 31 oktober 2019 is, kan - wellicht een nieuwe 
- Britse regering weer besluiten om tóch in de EU te blijven. 
Uiteindelijk is papier ook maar papier.

NEDERLANDS BELANG
Puur vanuit Nederlands belang bezien zou het gunstig zijn 
wanneer het Verenigd Koninkrijk (VK) in de EU zou blijven. 
Vanuit economisch, handels- en politiek oogpunt zou het 
vertrek van het VK een verlies zijn. Zonder douanecontrole 
worden nu dagelijks duizenden containers vrachtvervoer 
verscheept tussen Nederland en het VK. Zonder de aanwezig-
heid van het VK in Brussel kan Nederland, wanneer er in het 
beste geval een regering zit die kritisch is op de huidige EU, 
verkleining van de Brusselse macht wel vergeten. Ook voor de 
christelijke politiek zou het vertrek van het VK een gemis zijn. 
Op dit moment zitten onze Europarlementariërs van CU-SGP in 
een fractie met veel Britten uit de Conservatieve Partij. In deze 
fractie hebben de Nederlanders veel vrijheid om eigen ideeën 
en visie voor het voetlicht te brengen, bijvoorbeeld als het gaat 
om de beschermwaardigheid van het menselijke leven en de 
relatie met Israël.

BRITS BELANG
Vanuit Brits belang lijkt een vertrek uit de EU nog niet eens zo 
gek. Veel Britten hebben er geen behoefte aan om in een ‘ever 
closer union’ (een ‘steeds hechtere unie’) onder leiding van 
Duitsland en Frankrijk nog meer nationale bevoegdheden af te 
staan aan Brussel. In tegenstelling tot veel Nederlandse burgers 
en politici, lijken Britten minder hypegevoelig te kunnen debat-
teren over welke richting het op moet gaan met hun land. Als 
bij een brexit de bevoorrading van supermarkten in de eerste 
weken onder druk komt te staan, of de Britse pond daalt in 
koers, dan is dat een tijdelijk probleem dat nodig is tot het 
krijgen van nationale soevereiniteit. Als vijfde economie van de 
wereld blijft het VK echt wel handel drijven met de rest van de 
wereld, zo is de gedachte.

GEEN SUPERSTAAT
De EU heeft het laten gebeuren dat een van de welvarendste 
lidstaten liever naar de uitgang gaat, dan erin te blijven. De 
achterblijvers mogen zich wel eens afvragen of zij er nog meer 
willen uitzwaaien in de toekomst en hoe dit voorkomen kan 
worden. Voor SGP-jongeren is het antwoord helder: stop met 
het optuigen van een Brusselse superstaat. Want daar heeft 
straks ook Nederland niets in te zoeken.

door commissie internationaal
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Waar 4G ontwikkeld is voor met name de 
smartphone, gaat 5G een stap verder. 
De ontwikkelingen die daaronder vallen, 

worden ook wel het ‘internet of things’ (het ‘internet 
der dingen’) genoemd. Door deze ontwikkelingen 
wordt een nieuwe golf van technologieën en toepas-
singen mogelijk. Dit is gebaseerd op een nieuwe 
infrastructuur die bijvoorbeeld zal worden uitgerold 
in steden en in de landbouw. Met sneller internet 
zonder vertraging kunnen op grote schaal robots en 

apparaten in zowel huizen als bij bedrijven aange-
stuurd worden. Er zijn echter nog veel vragen die 
eerst beantwoord moeten worden wil 5G echt van 
meerwaarde kunnen zijn. 

VeiLiGHeiD
Er zijn verschillende vragen aangaande de veiligheids-
risico’s van een 5G-netwerk. Zo is er de vraag hoe 
groot het gevaar van afluisteren is door bijvoorbeeld 
Chinese bedrijven als Huawei. Ook het gevaar van 

Heeft 5G de toekomst?
In de media wordt vaak gesproken over een nieuwe draadloze technologie, 5G 
genaamd, waarvan de mogelijkheden veelbelovend zijn. 5G betekent voluit 5e 
generatie mobiele netwerk wat een telecommunicatievorm is. Het belangrijk-
ste kenmerk is dat het veel sneller data kan verwerken en dat het vrijwel geen 
vertragingen kent ten opzichte van 4G. 

door leonard den Boef 
beleidsmedewerker europarlementariër bas belder

“ Straling 
houdt 
niet op 
bij de 
grens.”

LEDENMAGAZINE VAN DE STAATKUNDIG GEREFORMEERDE PARTIJ



infiltratie door Chinese bedrijven op de 
Europese markt moet serieus genomen 
worden. Er bestaat een reëel gevaar 
dat Europese bedrijven, maar ook zelfs 
lidstaten, voor hun 5G-netwerk afhankelijk 
worden van Chinese staatsbedrijven. Dat 
wordt op dit moment onderzocht door de 
Nationaal Coördinator Terrorismebestrij-
ding en Veiligheid (NCTV). 

BeTAALBAARHeiD
Ook de vraag over de betaalbaarheid 
van een 5G-netwerk en wie er allemaal 
aan mee betalen zal eerst helder moeten 
worden. 

GeZONDHeiD
Ook moet uitgezocht worden wat de 
gevolgen van 5G straling voor de volksge-
zondheid zijn. Voor ChristenUnie en SGP 
is het daarom belangrijk dat deze vragen 
beantwoord worden voordat men begint 
met het implementeren van 5G.

PReSTiGe
Voor leveranciers van infrastructuur voor 
netwerken, telecomproviders en ook 
lidstaten lijkt het een prestigeproject te 
zijn om als eerste een werkend 5G-net-
werk te hebben. Zij moeten samen met 
de Europese Commissie (EC) investeren 
in onderzoek naar optimale veiligheid bij 
de invoering van 5G. Voor dit onderzoek 
is in 2013 binnen het Europees ontwikke-
lingsprogramma ‘Horizon 2020’ 130 miljoen 
euro beschikbaar gesteld. ChristenUnie 
en SGP willen dat dit geld ook beschik-
baar is voor onderzoek naar de mogelijke 
gevolgen voor de volksgezondheid. Het is 
belangrijk dat onderzoek naar bijvoorbeeld 
het gevaar van straling op Europees niveau 
wordt gecoördineerd en gefinancierd. 
Want straling houdt niet op bij de grens.

AmBiTie
EU-lidstaten hebben met elkaar de 
ambitie uitgesproken om rond het jaar 
2020 minimaal een grote stad in hun 
land te hebben met een 5G-netwerk. 
De kosten voor het operabel maken en 
de uiteindelijke veiligheid van het 5G 
netwerk zijn een punt van aandacht, 
want in de mededeling van de EC 
genaamd “Een concurrerende digitale 
eengemaakte markt” zijn de totale kosten 
geschat op zo’n 500 miljard euro. Nu is 
nog onduidelijk hoe de kosten verdeeld 
worden tussen overheid en bedrijfsleven. 
Het lijkt logisch dat het bedrijfsleven, 
de landbouwsector en de gezondheids-
sector hiervoor gaan betalen, omdat 
zij er ook van gaan profiteren. Nadeel 
is dat niemand nog kan voorspellen of 
de miljardeninvesteringen die gedaan 
moeten worden ook daadwerkelijk terug 
worden verdiend. 

NieT BLiNDSTAReN
Hoewel de ontwikkeling en uitrol van 
5G voor een groot deel door de private 
telecomproviders zal worden uitgevoerd, 
is de rol van nationale overheden en 
de EC van groot belang. Daarom is het 
belangrijk dat zowel de industrie, als 
de politiek zich niet blindstaren op de 
geweldige mogelijkheden, maar oog 
houden voor reële gevaren die er zijn. 
Te snel en te veel willen, kan nadelig 
werken voor de toekomst van 5G. Het is 
nodig dat de EC, naast stimulering, zich 
ook richt op het vinden van oplossingen 
van de problemen die zich voordoen. 
Dit is belangrijk omdat elke lidstaat zijn 
eigen belangen heeft en nastreeft. Dat 
is logisch, maar als een lidstaat gebruik 
wenst te maken van bijvoorbeeld appa-
ratuur en kennis van Chinese bedrijven, 

kan dit niet alleen gevaarlijk zijn 
voor de lidstaat zelf, maar ook voor 
andere lidstaten die mogelijk ook 
deels gebruik zullen gaan maken van dat 
betreffende 5G-netwerk. 

ONDeRZOeK iS NODiG
Volgens de ChristenUnie en SGP is 
het daarom van belang dat zowel de 
lidstaten als de Europese Commissie 
geld beschikbaar stellen voor verder 
onderzoek naar en de invoering van 
een 5G-netwerk. Ook de genoemde 
uitdagingen, zoals de ontwikkeling en 
financiering van 5G, zullen door lidstaten 
in samenwerking met de EC moeten 
worden opgepakt. Het doel moet daarbij 
zijn dat er concrete resultaten behaald 
worden en dat lidstaten niet ieder voor 
zich het wiel opnieuw hoeven uit te 
vinden. 

HeT ALGemeeN BeLANG
Geconcludeerd kan worden dat de weg 
naar een goedwerkend 5G-netwerk nog 
vol hobbels zit. Daarom moet gewaakt 
worden voor opportunisme. Vragen 
over gevaar voor infiltratie, gevaar voor 
stralingsschade en wie er allemaal gaat 
investeren moeten eerst helder worden. 
Pas dan heeft 5G toekomst in Europa. 
Daarom is samenwerking, op zowel 
landelijk als Europees niveau, zo cruciaal. 
De EC speelt hierbij een belangrijke rol 
in het initiëren van samenwerkings-
verbanden tussen de lidstaten. Voor 
ChristenUnie en SGP is het duidelijk: de 
houding van de Europese Commissie 
moet zijn dat het algemeen belang 
gediend wordt. Europa moet tenslotte 
geen ‘ever closer union’ worden maar 
een ‘union of co-operating member 
states’ zijn! 

“�Door�5G�wordt�een�nieuwe�golf�van�technologieën�en�toepassingen�mogelijk.�
Denk�aan�het�‘internet�of�things’,�bijvoorbeeld.”

“�Het�is�belangrijk�dat�industrie�en�politiek�zich�niet� 
blindstaren�op�de�geweldige�mogelijkheden.”
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www.stichtingdevluchtheuvel.nl           0113-213098

Hulp bij persoonlijke 
      en relatieproblemen

                 Steun ons werk
                         met uw     jubileumgift 

op IBAN NL85 INGB 0004 3255 63
t.n.v. De Vluchtheuvel

Betrokken &
 vertrouwd

in        keer
nl

in        keer
nl

in        keer
nl

Voor alle cursus-
datums en het 

complete aanbod 
zie de website: 

in1keerEHBO.nl
of bel 

085-0667403

Voor alle cursus-
datums en het 

complete aanbod 
zie de website: 
in1keerBHV.nl

of bel 
085-0667402

B-VCA
al vanaf

€177,00 
p.p.

BHV (Herh.)
al vanaf

€130,00 
p.p.

VOL-VCA
al vanaf

€177,00 
p.p.

BHV (Basis)
al vanaf

€260,00 
p.p.

EHBO (Herh.)
al vanaf

€120,00 
p.p.

Inclusief koffi e en
goed verzorgde lunch

EHBO (Kind)
al vanaf

€55,00 
p.p.

Voor alle cursus-
datums en het 

complete aanbod 
zie de website: 
in1keerVCA.nl

of bel 
085-0667401

Cursus locatie in 
Barneveld

Mogelijkheid tot 
In-Company training

Cursus locatie in 
Barneveld

Mogelijkheid tot 
In-Company training

17 cursus locaties 
door het hele land

Mogelijkheid tot 
In-Company training

Wincoop
veiligheidstrainingen

Anthonie Fokkerstraat 45 B - Barneveld
085-066 74 00           www.bhv-vca-ehbo.nl8.5/10

• Hypotheek

• Pensioen

• Financiële planning

• Verzekeringen

Maak kennis met uw eigen financiële coach.
Persoonlijk en onafhankelijk voor bedrijven en particulieren.

Uw financiële zaken 
goed geregeld?

Herenweg 42  •  Postbus 54  •  2750 AB Moerkapelle

T. 079 593 12 41  •  www.spekadvies.nl

Lage rentes op Nederlandse en Duitse 
hypotheken!



Bert-Jan op schoot
Beste lezers, ik ga in deze Propjes iets 
onthullen over onze eerste man voor de 
verkiezingen voor het Europese Parlement, 
Bert-Jan Ruissen. Zet u schrap en lees 
goed, want ik wil geen praatjes en gedoe! 

Wat is er gebeurd? 

Al weer een poosje geleden zat onze 
SGP-lijsttrekker bij de aanstaande 
Europese verkiezingen bij mij op schoot. 
Dat ‘poosje’ moet u ruim nemen, zo’n 
jaar of veertig, vijftig geleden. Ik ging 
toen naar het Christelijk Lyceum voor 
Zeeland in Goes. In mijn klas zat Kees 
Ruissen, de op een na oudste broer van 
Bert-Jan. Met Kees was ik goed bevriend, 
en ik kwam dan ook vaak en graag bij 
de Ruissens over de vloer. Een degelijk, 
supergezellig en buitengewoon gastvrij 
onderwijzersgezin in ‘den Oostdiek’, een 
vlek tussen Krabbendijke en Kruiningen 
op Zuid-Beveland. 

BeNeN eN POTeN
En wie kroop er in die tijd over de 
vloer van huize-Ruissen? Jawel, peuter 
Bert-Jan. Als er visite was ‘s zaterdags-
avonds, dan mocht hij wat langer 
opblijven totdat hij naar bed werd 
gebracht door z’n lieve, zorgzame 
moeder. Af en toe als hij zich op z’n 
handen en knieën tussen alle benen en 
poten door verplaatste in de woon-
kamer, nam ik hem op schoot. 

Hoe kon ik toen bevroeden dat Bert-Jan 
z’n weg de mijne nog eens zou kruisen 

in de Den Haag? Als ik hem tegenkom, 
denk ik iedere keer onwillekeurig terug 
aan de relatief onbezorgde tijd dat ik op 
m’n Kreidler door de Zeeuwse dreven 
van en naar ‘den Oostdiek’ reed. Maar 
ja, kleine jongens worden groot en 
verstandig. En nu staat die onder de  
tafel en stoelenkruipende peuter uit 
Oostdijk in de startblokken om in 
Brussel en Straatsburg het SGP-geluid 
te laten klinken.

eNKeLiNGeN
Er zijn mensen die zeggen: wat maakt 
die ene stem nu uit in zo’n monsterpar-
lement van 751 leden uit 27 landen? Het 
antwoord komt van de oprichter van 
het Gereformeerd Politiek Verbond, een 
partij die in 2002 helaas is opgeheven. Ik 
citeer Pieter Jongeling, die in 1963 bij zijn 
debuut in de Tweede Kamer wees op de 
invloed die uit kan gaan van enkelingen. 
Jongeling (mooie naam trouwens) hield 
als beginnende eenling de andere 149 
Kamerleden onder andere dit voor: 

“Wij moeten ons laten waarschuwen door 
de historie. En dan is het van zo grote bete-
kenis, welke houding in een tijd van grote 
veranderingen, van internationale span-
ningen, van gevaren voor een kleine staat, 
de overheid dan aanneemt. In het bangste 
uur van ons nationale bestaan heeft prins 
Willem van Oranje het rechte woord en de 
rechte getuigenis gevonden. Hij wordt spre-
kend ingevoerd in het Wilhelmus, maar hij 
heeft ook zo gehandeld en gesproken, toen 
hij zich tot ons volk richtte: 

“Tot God wilt u begeven, 
Zijn heilzaam woord neemt aan!” 

Dat heeft ook H.M. Koningin Wilhelmina 
gedaan in een bange tijd, toen zij zich via 
de Engelse zender tot ons richtte. (…)

Enkelingen hebben soms een grote rol 
gespeeld in de geschiedenis van ons land. 
Ik denk aan een man als Willem van 
Oranje, de Vader des Vaderlands; ik denk 
aan Gijsbert Karel van Hogendorp, de 
grondlegger van het Koninkrijk der Neder-
landen; ik denk aan Groen van Prinsterer, 
de veldheer zonder leger, die ook voor de 
werking van ons parlement van zo grote 
betekenis is geweest. Bij zulke reuzen voel 
ik mij heel klein, heel klein, maar ik weet, 
dat God, die hun kracht heeft gegeven, ook 
kleine mensen kracht wil geven en dat zij 
op Hem kunnen vertrouwen, als overheid, 
als volk, als enkeling. Vertrouwend op Zijn 
beloften, wil ik ook graag in het midden 
van deze Kamer voor mijn deel mede-
werken tot het heil van land en volk.” 

Daarom SGP’ers, stem op 23 mei allemaal 
en massaal op ‘onze Bert-Jan’, de nummer 
2 op de ChristenUnie/SGP-lijst. Hij is geen 
schoothondje, en ik kan het weten! 

Actualiteiten en ontwikkelingen in politiek en samenleving 
door Menno de Bruyne, voorlichter Tweede Kamerfractie SGP

LAATSTE ZOMER BINNENHOF…
Als alles volgens plan verloopt, gaat het Binnenhof in de zomer van volgend jaar voor 5 à 10 jaar volledig op slot. In de maanden juli en 
augustus hoop ik nog een aantal rondleidingen te geven. De data die ik geprikt heb zijn de zaterdagen 13 en 20 juli en 24 en 31 augustus. 
Nieuw: wie zelf tien of meer mensen op de been weet te krijgen, mag zelf een datum kiezen.

Belangstelling? Dan liefst mailen naar mdebruyne@tweedekamer.nl. Bellen of appen kan ook: 06 1254 1741.  
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Advertentie A4  met wit marge

Albert Plesmanstraat 2 | 3772 MN Barneveld | 0342 421 653 | www.vanommeren-fa.nl

• Hypotheek voor starter, 
doorstromer of oversluiter

• Woningverhuur hypotheek

• Hypotheek voor ondernemer 
vanaf 1 jaar zelfstandig

• Hypotheek zonder verzekering

• Overwaarde hypotheek voor 60+

Van Ommeren Financieel Adviesbureau

FINANCIEEL ADVIESBUREAU

�  Onafhankelijk 
 advies

�  Verantwoord 
 en voordelig

� Deskundig en      
 oplossingsgericht oplossingsgericht

Uw hypotheek 
goed, snel en 

voordelig geregeld?

Voor passend � nancieel advies! Bel 0342 421653
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